
اسراييل در حالي به ايران حمله كرد كه مذاكرات هسته اي 
با امريكا در جريان بود و اين حمله پش��ت پاي رسمي به 
ديپلماس��ي به ش��مار مي رود. اين جمله اي است كه در 
هفته هاي اخير بارها از سوي مقامات ايراني مطرح شده و 
نشان دهنده حقانيت كشور در ترديد نسبت به شعارهاي 
طرف مقابل درب��اره مذاكره و ميزان جديت امريكا در اين 
حوزه است. حمله به ايران در حالي رخ داد كه مذاكرات در 
چند دور برگزار شده بود و حتي دو طرف براي زمان جديد 
مذاكره نيز به جمع بندي رسيده بودند. به اين ترتيب ايران 
در روزهاي گذشته يك الگوي ثابت را مطرح كرده كه از نظر 
بين المللي كاملا منطقي و به حق اس��ت. از سويي ايران 
مي گويد هيچ مشكلي با ديپلماسي و مذاكره ندارد و در اين 
مسير بارها اقدامات اعتمادساز انجام داده است و از سوي 
ديگر بايد اين تضمين وجود داشته باشد كه مذاكره به عنوان 
ترفندي براي پوشش حمله نظامي نباشد و اين موضوع را 
بايد طرف امريكايي تاييد كند. ب��ا وجود آنكه در روزهاي 
گذش��ته بارها خبرهايي از احتمال از سرگيري مذاكرات 
مطرح شده اما سخنگوي وزارت خارجه رسما اين موضوع 
را تكذيب كرده است. او همچنين به اروپا درباره مكانيزم ماشه 
هشدار داده است. بقايي در اين نشست در پاسخ به سوالي در 
مورد تهديد اروپايي ها به استفاده از مكانيسم ماشه عليه ايران 
تاكيد كرد: اين موضوع هيچ مبناي حقوقي و بين المللي 
ندارد. وي ادامه داد: تهديد به استفاده از اين ساز و كار، يك 
كار سياسي و اقدامي در راستاي تقابل با ايران است كه در 
صورت وقوع چنين اتفاقي با واكنش مقتضي از سوي ايران 
روبه رو مي شود. سخنگوي وزارت خارجه در بخش ديگري 
از صحبت هاي خود در پاس��خ به سوالي در ارتباط با ادامه 
جنايت هاي رژيم صهيونيستي عليه مردم غزه گفت: در مدت 
اخير ش��اهد بوديم كه صدها نفر از مردم غزه در صف هاي 
توزيع غذا به صورت عمد مورد حمله رژيم صهيونيستي قرار 
گرفتند و به شهادت رسيدند. وي با بيان اينكه »مسووليت 
كشورهاي اسلامي و منطقه در ارتباط با جنايت هاي رژيم 
صهيونيستي در فلسطين سنگين است«، گفت: عدم اقدام 
جدي در اين ارتباط باعث تداوم و گسترش جنگ افروزي و 
توسعه طلبي رژيم صهيونيستي مي شود . بقايي ادامه داد: 
كشورهاي منطقه بايد به اين موضوع توجه داشته باشند كه 
جنايت هاي رژيم صهيونيستي و توسعه طلبي آن به يك 
منطقه محدود نمي شود. سخنگوي وزارت خارجه همچنين 
در پاسخ به سوالي در ارتباط با اخبار منتشر شده در ارتباط 
با ديدار »استيو ويتكاف«، مذاكره كننده امريكايي و »سيد 
عباس عراقچي« در آينده نزديك گفت: در اين خصوص هيچ 
تاريخ، مكان و زماني تعيين نشده است. سخنگوي وزارت 
خارجه ايران همچنين در مورد خبر اخير آكس��يوس در 
ارتباط با تاكيد روسيه مبني بر اينكه ايران بايد غني سازي 
صفر داشته باشد و واكنش روز گذشته وزارت خارجه روسيه 
به اين خبرگفت: ما هر چند وقت يك بار شاهد انتشار اينگونه 
اخبار براي ضربه زدن به روابط ايران با كشورهايي هستيم 
كه با آنها ارتباط داري��م.  وي با بيان اينكه »وزارت خارجه 
روسيه و همچنين سفارتخانه اين كشور در تهران در اين 
ارتباط به صورت صريح موضع گرفتند«، خاطرنشان كرد: 
اين خبر س��اختگي بود و اين اولين بار نيست كه اينگونه 
خبرهاي ساختگي مطرح مي شود. هدف از اينگونه اخبار 
ايجاد اختلال و بدبيني بين كشورهايي است كه روابط خوبي 
با يكديگر دارند. بقايي ادامه داد: روابط ما با روسيه مبتني بر 
احترام و منافع متقابل اس��ت و دوستان روس ما به خوبي 
مي دانند كه در مورد تمام موضوعات سياست خارجي از 
جمله بحث هس��ته اي، ايران به صورت مستقل تصميم 
مي گيرد و روسيه همواره به تصميم هاي مستقل ما احترام 
گذاشته است. بقايي گفت: ما با روسيه در ارتباط با مسائل 
هسته اي و ساير مواردي كه نيازمند رايزني دوجانبه است، 
همكاري هاي خوبي داريم. وي در پاسخ به سوالي در ارتباط 
با مطالب منتشر شده مبني بر اينكه برخي از مقامات روسيه 
اعلام تمايل كرده اند كه اين كشور نقش بيشتري در پرونده 
هسته اي ايران داشته باش��د و آيا در اين خصوص طرح و 
پيشنهاد مشخصي از سوي روسيه به ايران ارايه شده است؟ 
گفت: ما با روس��يه و چين به عنوان دو كشوري كه داراي 
شراكت راهبردي هستيم، رابطه دوس��تانه اي داريم؛ دو 
كشوري كه عضو دايم شوراي امنيت سازمان ملل هستند و 
همچنان بخش��ي از برجام، در تماس نزديك هس��تيم و 

مشورت مي كنيم. سخنگوي وزارت خارجه افزود: هر دو 
كشور هميش��ه اعلام آمادگي كرده اند براي ايفاي نقش 
سازنده و كمك كننده در روند مرتبط با موضوع هسته اي 
ايران. بنابراين اين روند كماكان ادامه دارد. وي افزود: اينكه 
بگوييم پيشنهاد مشخصي و بسته مشخصي وجود داشته، 
نه چنين چيزي نيست، اما اينكه روسيه و چين همواره آماده 
بودند براي كمك به حل موضوع، بله حتما اين به همين 
شكل بوده و همچنان هم ما در تماس با دو كشور هستيم. 
بقاي��ي تصريح ك��رد: در جريان اجلاس س��ران بريكس 
گفت وگوي خوبي بين آقاي دكتر عراقچي و همتاي روس 
انجام شد. سخنگوي وزارت خارجه همچنين در پاسخ به 
سوالي در مورد اخبار منتشر شده در ارتباط با بازداشت يك 
شهروند آلماني و فرانس��وي در ايران خطاب به خبرنگار 
پرسش كننده گفت: جزييات اين موضوع را از سخنگوي قوه 
قضاييه بپرس��يد، دوس��تان م��ا در بخش كنس��ولي با 
سفارتخانه هاي آلمان و فرانسه در ارتباط هستند و همانطور 
كه اشاره كردم، بايد در مورد اتهامات مطرح شده از سخنگوي 
قوه قضاييه بپرسيد. بقايي در پاسخ به سوالي درباره موضع 
اخير مديركل آژانس بين المللي انرژي اتمي راجع به برنامه 
هسته اي آلمان و اينكه گفته آلمان زمان زيادي براي توليد 
بمب هسته اي نياز ندارد و اينكه اين رويكرد دوگانه آژانس 
در مقايسه با موضعي كه در رابطه با برنامه هسته اي صلح 
آميز ايران اتخاذ كردند، شما چگونه تفسير مي كنيد؟«، 
گفت: به نظرم خيلي روشن است. استفاده ابزاري از نهادهاي 
بين المللي براي اعمال فشار به صورت گزينشي عليه برخي 
از كشورها متاس��فانه تبديل به يك رويه ش��ده و آژانس 
بين المللي انرژي اتمي هم از اين قاعده مستثنا نبوده است. 
بقايي در پاسخ به سوالي درباره احتمال تغيير واسطه در دور 
جديد مذاكرات احتمالي گفت: در اين مدت خبرهاي زيادي 
شنيديد و باز هم خواهيد شنيد. تمام اينها گمانه زني و حدس 
است كه رسانه هاي مختلف مطرح مي كنند ولي هيچ كدام 
قابل تاييد نيست. وي همچنين در پاسخ به سوال ديگري در 
ارتباط با بحث ميانجي گري ها بين ايران و طرف امريكايي و 
اينكه به نظر مي رسد نقش قطر و عمان كمرنگ شده و نقش 
برخي ديگر از كشورها از جمله عربستان در اين زمينه افزايش 
پيدا كرده است، گفت: هما نطور كه پيش از اين گفتم در اين 
سه چهار ماه گذشته خيلي از كشورهاي منطقه و خارج از 
منطقه تلاش هايي براي حل موضوع هسته اي ايران انجام 
دادند و غير طبيعي نيست كه در شرايط فعلي منطقه بعد از 
تجاوز رژيم صهيونيستي و امريكا، كشورهاي منطقه كه 
نگران وضعيت منطقه هستند بخواهند به حل و فصل اين 
موضوع كمك كنند. سخنگوي وزارت امور خارجه در پاسخ 
به س��والي درباره ميزان خس��ارات وارده به تأسيس��ات 
غني سازي فردو گفت: اين موضوع با توجه به نوع حملات و 

گستره خسارات كماكان در حال بررسي است و جزييات 
آن را بايد از سازمان انرژي اتمي بپرسيد. در چنين شرايطي، 
از ي��ك طرف اي��ران بر ح��ق قانوني خود ب��راي مقابله با 
سياس��ت هاي محدودكننده تاكيد دارد و از طرف ديگر با 
محوريت وزير خارجه ديپلماس��ي فعال خود را نيز ادامه 
مي دهد. وزير ام��ور خارجه جمهوري اس��لامي ايران به 
اظهارات س��خيف بنيامين نتانياهو نخس��ت وزير رژيم 
صهيونيستي در مورد ايران واكنش نشان داد. سيد عباس 
عراقچي در اين زمينه در مطلبي در شبكه اجتماعي ايكس 
نوشت: »نتانياهو نزديك به دو سال پيش وعده پيروزي در 
غزه را داده بود. اما نتيجه چه شد؟ ورود به يك باتلاق نظامي، 
حكم بازداشت به اتهام جنايات جنگي، و پيوستن ۲۰۰ هزار 
نيروي جديد به حماس. وي افزود: در مورد ايران، او خيال 
خام داش��ت كه مي تواند بيش از ۴۰ س��ال دستاوردهاي 
صلح آميز هسته اي را از بين ببرد. اما نتيجه اين شد: هر يك 
از آن تع��داد دانش��مند ايراني كه مزدوران او به ش��هادت 
رساندند، صدها شاگرد توانمند تربيت كرده بودند. و اين 
شاگردان به زودي به نتانياهو نشان خواهند داد كه چه در 
چنته دارن��د. عراقچي ادامه داد: اما تكب��ر او )نتانياهو( به 
همين جا ختم نمي شود. پس از آنكه موفق به دستيابي به 
هيچ يك از اهداف جنگي اش عليه ايران نشد، و زماني كه 
موشك هاي قدرتمند ما مراكز مخفي رژيم صهيونيستي را 
با خاك يكس��ان كردند- مراكزي ك��ه نتانياهو هنوز هم 
سانسورشان مي كند-  و او مجبور شد به سوي »بابا« فرار 
كند، حالا با وقاحت، براي امريكا تعيين تكليف مي كند كه 
در گفت وگو با ايران چه بگويد يا نگويد و چه كار بكند يا نكند. 
وزير امور خارجه تاكيد كرد: گذشته از مضحك بودن اينكه 
ايران ممكن است به حرف هاي يك جنايتكار جنگي تحت 
تعقيب توجه كند، يك پرسش اجتناب ناپذير مطرح مي شود: 
نتانياهو دقيقا چه چيزي مي كشد؟ و اگر هيچ، موساد دقيقا 
چه ن��وع پرون��ده اي از قلب كاخ س��فيد دارد؟ همچنين 
»اسماعيل بقايي« سخنگوي وزارت امور خارجه ايران روز 
)دوشنبه( گفت كه »سيد عباس عراقچي« وزير امور خارجه 
ايران قصد دارد در حاشيه نشست شوراي وزيران امور خارجه 
سازمان همكاري ش��انگهاي )SCO( كه ۲۴ تيرماه )۱۵ 
ژوئيه( در چين برگزار مي شود با »سرگئي لاوروف« وزير 
امور خارجه روسيه ديدار كند. او كه با خبرگزاري ريانووستي 
گفت وگو مي كرد، اظهار داشت كه دو طرف در اين ديدار 
درباره مسائل هسته اي و تحولات غرب آسيا رايزني خواهند 
كرد.  بقايي خاطرنشان كرد: در جريان سفر عراقچي به چين، 
جايي كه نشس��ت ش��وراي وزيران امور خارجه سازمان 
همكاري شانگهاي فردا ]سه شنبه[ برگزار مي شود و لاوروف 
نيز در آن ش��ركت خواهد كرد، ديداري بين دو وزير انجام 
خواهد شد. وي گفت: ادامه رايزني ها در مورد روابط دوجانبه 

و همچنين آخري��ن تحولات منطق��ه، از جمله موضوع 
هس��ته اي ايران در دس��تور كار قرار دارد. ب��ا وجود توقف 
مذاك��رات، پيام هاي ميان دو طرف در حال تبادل اس��ت. 
»كاظم غريب آبادي« معاون حقوقي و بين الملل وزارت امور 
خارجه جمهوري اسلامي ايران، شامگاه يكشنبه و در يك 
گفت وگوي تلويزيون��ي در ارتباط با همكاري هاي ايران با 
آژانس بين المللي انرژي اتمي و مصوبه مجلس ش��وراي 
اسلامي براي تعليق اين همكاري ها گفت: مصوبه مجلس 
مشخص است و بر اس��اس اين مصوبه، همكاري هاي ما با 
آژانس به حالت تعليق در مي آيد. وي ادامه داد: با تحقق برخي 
از شروط، بر اساس مصوبه مجلس تصميم گيري نهايي براي 
هر نوع همكاري ايران با آژانس بر عهده شوراي عالي امنيت 
ملي است و ما اين موضوع را به آژانس اطلاع داده ايم و آژانس 
هر تقاضايي از ما داشته باشد مبناي تصميم گيري در ارتباط 
با آن شوراي عالي امنيت ملي است. وي با بيان اينكه »در 
ايران در حال حاضر هيچ بازرسي از آژانس در ايران حضور 
ندارد«، در مورد اظهارات مديركل آژانس در ارتباط با بازديد 
از تاسيسات ايران ادامه داد: بيشترين گزارش هاي بازرسي 
آژانس در مورد تاسيساتي بود كه امريكا به آنها حمله كرد، 
آنها اكنون اين تاسيسات ما را زده اند و با توجه به اين شرايط 
بازرسان مي خواهند آنجا چه كار كنند؟ وي با بيان اينكه »چه 
در دوران جن��گ و چه بعد از آن پيام هايي را از امريكايي ها 
براي از سرگيري مذاكرات دريافت كرديم«، خاطرنشان كرد: 
در زمان جنگ تحميلي ۱۲ روزه آنها پيشنهاد مذاكره دادند 
كه اين پيشنهاد رد شد و تصميم ما در آن مقطع عدم ورود 
به مذاكره و دفاع جانانه از كشور بود ما اعلام كرديم كه مذاكره 
نمي كنيم و به دفاع خود از كشور ادامه مي دهيم.  غريب آبادي 
گفت: ارس��ال پيام ها براي از س��رگيري مذاكرات از سوي 
واشنگتن بعد از توقف جنگ نيز ادامه داشت. اين پيام ها در 
حال بررسي است تا با يك تصميم مناسب برسيم. ديپلمات 
ارشد ايران خاطرنش��ان كرد: پيشنهاد آنها براي مذاكره و 
گفت وگو است، همانطور كه اشاره كردم ما يك سري اصولي 
براي گفت وگ��و داريم و هر وقت تصميم��ي در مورد اين 
پيشنهادات گرفته شد، در چارچوب آن عمل مي كنيم. وي 
با تاكيد بر اينكه »ايران زير بار زياده خواهي هاي طرف هاي 
مقابل نمي رود و زياده خواهي ها را نخواهد پذيرفت« ادامه 
داد: ما به طرف مقابل اعتماد نداريم، همواره بايد بي اعتماد 
باش��يم و با بي عتمادي هم مذاكره مي كنيم. غريب آبادي 
گف��ت: در مذاكرات احتمالي آينده، مصمم تر در پيگيري 
اصول خود هستيم و اينگونه نيست كه از موضع ضعف وارد 
گفت وگو مي شويم و ضعف مربوط به آنهاست. پيام و موضع 
ايران در تمام اين سال ها واضح و روشن بوده و حالا توپ در 
زمين طرف غربي است كه آيا با كنار زدن زياده خواهي هاي 

خود به مذاكرات تن مي دهد يا خير.
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نبايد منويات خود را ديكته كنيم
معاون اول رييس جمهور با تاكيد بر اينكه راهبرد كشور 
كه مقام معظم رهبري ني��ز تاييد كرده اند بر اين مبنا 
است كه با كسي به دنبال جنگ نيستيم و با گفت وگو 
مش��كلات قابل حل اس��ت، تأكيد كرد: بايد شرايط 
گفت وگو فراهم باشد و شعار عزت، مصلحت و حكمت 
چراغ راه سياس��ت خارجي كشور است، اما اگر كسي 
نگاهي نامربوط به ايران داش��ته باشد برخورد سختي 
خواهيم كرد. محمدرضا عارف در جلسه شوراي اقتصاد 
در سال ۱۴۰۴ با اش��اره به عهدشكني هاي دشمنان 
اظه��ار كرد: در پي��ش از جنگ ۱۲ روزه بن��ا بود وزير 
خارجه با جمع بندي روشن در مذاكرات حضور يابد كه 
با تهاجم و رفتار خشن و غيرانساني رژيم صهيونيستي 
روبه رو ش��ديم؛ البته انتظاري بيشتر از اين نيز از رژيم 
جعلي نمي رود اما از كشوري كه مدعي عدالت، آزادي و 
حقوق بشر است انتظار نمي رفت كه خلاف عهد عمل 
كند. معاون اول رييس جمهور در اين جلسه كه رييس 
سازمان برنامه و بودجه، دبير هيات دولت، معاون علمي، 
فناوري و اقتصاد دانش بني��ان رييس جمهور، وزراي 
امور اقتصادي و دارايي، راه و شهرس��ازي، تعاون، كار و 
رفاه اجتماعي و نيرو، سخنگوي دولت، رييس شوراي 
اطلاع رساني دولت و مسوولان دستگاه هاي امر حضور 
داشتند، با تاكيد بر ضرورت حفظ آمادگي كامل در برابر 
شيطنت هاي احتمالي دشمنان افزود: الان در وضعيت 
توقف آتش هس��تيم و در لبنان مش��اهده كرديم كه 
بيشترين خسارات بعد از آتش بس وارد شد؛ بنابراين 
بايد آمادگي كامل داشته باشيم. وي با بيان اينكه شوراي 
اقتصاد به عنوان يكي از مهم ترين تشكيلات اقتصادي 
كشور بايد راهبرد آمادگي كامل را در دستور كار قرار 
دهد گفت: دشمنان سرمايه اجتماعي كشور را هدف 
قرار دادند و در جنگ ۱۲ روزه اطمينان داشتند كه پس 
از عمليات نظامي روز اول، مي توانند مردم را در روز دوم 
با خود همراه كنند؛ بنابراين دشمنان بر روي سرمايه 
اجتماعي برنامه ريزي كردند و نظام نيز بايد در راستاي 
مطالبات و نظرات مردم حركت كند و نبايد منويات خود 
را ديكته بلكه منويات مردم را پيگيري كنيم چرا كه مردم 
مي خواهند زندگي و معيشت آبرومندانه داشته باشند 
و بايد تلاش ها و اقدامات دولت در اين زمينه اجرا شود. 
عارف در ابتداي سخنان خود با تبريك پيروزي نظام و 
مردم در جنگ ۱۲ روزه خاطرنشان كرد: در جنگ ۱۲ 
روزه در روز اول ضربه اي به بخش دفاعي و نظامي وارد 
شد اما در كمتر از ۱۲ ساعت با انتصاب فرماندهان جديد 
همان مسير خدمت و توانايي فعال شد كه براي اولين بار 
نبود چنين ظرفيتي را مشاهده كرديم بلكه در اوايل 
دهه ۶۰ كه هر كدام از حوادث آن دوران براي سرنگوني 
يك نظام نوپا كافي بود و نيروهايي بزرگ و تاثيرگذار را از 
دست داديم اما آن حوادث تلخ با ظرفيت كشور، عنايت 
پروردگار متعال و همراهي مردم پوشش داده شد. معاون 
اول رييس جمهور با تاكيد بر اينكه راهبرد كشور كه مقام 
معظم رهبري نيز تاييد كرده اند بر اين مبنا است كه با 
كسي به دنبال جنگ نيستيم و با گفت وگو مشكلات 
قابل حل است، تأكيد كرد: بايد شرايط گفت وگو فراهم 
باشد و شعار عزت، مصلحت و حكمت چراغ راه سياست 
خارجي كشور اس��ت اما اگر كسي نگاهي نامربوط به 
ايران داشته باشد برخورد سختي خواهيم كرد. معاون 
اول رييس جمهور از حضور مردم در جنگ ۱۲ روزه كه 
همانند گذشته تاثيرگذار بود قدرداني و تاكيد كرد: مردم 
بهترين تودهني را به دشمنان و مخالفان زدند و اجماع، 

همراهي و صميميت مثال زدني نشان دادند.

هشدار رييس ستاد كل 
نيروهاي مسلح

رييس ستاد كل نيروهاي مسلح تصريح كرد: دشمنان 
اگر دوباره مرتكب خطايي ش��وند، رزمندگان ما كاملا 
آماده اند تا پاسخي پشيمان كننده و محكم تر از قبل به 
او بدهند.امير سرلشكر سيدعبدالرحيم موسوي رييس 
ستاد كل نيروهاي مسلح، در بازديد از نيروي هوافضاي 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامي، با جمعي از رزمندگان و 
فرمانده اين نيرو ديدار و گفت وگو كرد. در اين ديدار كه 
در نيروي هوافضاي سپاه صورت پذيرفت، امير سرلشكر 
سيدعبدالرحيم موسوي رييس س��تاد كل نيروهاي 
مسلح با گراميداشت ياد و خاطره شهداي اقتدار ايران 
اسلامي، به ويژه شهيد والامقام سرلشكر پاسدار اميرعلي 
حاجي زاده، از نقش آفريني هاي برجسته آن شهيد در 
پيشبرد برنامه هاي راهبردي نيروي هوافضاي سپاه و 
ارتقاء توان موشكي و پهپادي كشور تجليل كرد و نقش 
وي در عرصه تحكيم اقتدار دفاعي و قدرت بازدارندگي 
ايران برابر دشمنان را ماندگار و الهام بخش نسل هاي آينده 
مدافع ميهن اسلامي دانست.  رييس ستاد كل نيروهاي 
مسلح، نيروي هوافضاي سپاه پاسداران را نيروي عزت 
آفرين عنوان كرد و افزود: نمايش قدرت توسط نيروي 
هوافض��ا در طول اين جنگ ۱۲ روزه تحميلي بس��يار 
بزرگ تر از كارهايي كه تاكنون انجام داده، حتي مهم تر 
از عمليات هاي بزرگ دوران دفاع مقدس بوده اس��ت.  
امير سرلشكر موسوي با بيان اينكه هيچگاه موجوديت 
و تماميت ارضي جمهوري اسلامي ايران به اين شكل به 
خطر نيفتاده بود، تصريح كرد: اين شمشير بران نيروي 
هوافضا بود كه به ياري خدا موفق شد گردن دشمنان را 
بزند و دستان آنان را قطع كند. رييس ستاد كل نيروهاي 
مسلح با بيان اينكه بخش ساخت و توليد با سرعت، قدرت 
و به صورت شبانه روزي فعال مي باشد، گفت: ايمان داريم 
كه عزم، اراده، توانمندي و ش��جاعت اين رزمندگان و 
فرزندان راستين انقلاب اسلامي پرچم سرداران بزرگي را 
كه در اين حادثه از دست داديم به زمين نخواهند گذاشت 
و قطعا تا پيروزي كامل جمهوري اسلامي ايران پيش 
خواهند رفت و خدمت مقام معظم رهبري و فرمانده معزز 
كل قوا، داشتن چنين سربازاني را تبريك عرض مي كنم 
و به همه ملت ايران اين قوت قلب را مي دهم تا زماني كه 
اين سربازان شجاع و قدرتمند هستند اجازه نخواهند 
داد امنيت اين كش��ور به خطر بيفتد و دشمن هم اگر 
دوباره مرتكب خطايي شود رزمندگان ما كاملا آماده اند 
تا پاسخي پشيمان كننده و محكم تر از قبل به او بدهند. 

فعال ماندن حساب بانكي اتباع 
خارجي در شركت هاي صوري

رييس مركز اطلاعات مالي گفت: تاكنون ۵۶ شركت 
صوري كه اعضاي هيات مديره آنه��ا را اتباع خارجي 
تش��كيل مي دادند با گردش مالي بيش از ۴۳۳ هزار 
ميليارد تومان شناسايي شده اند و اين فرآيند همچنان 
ادامه دارد. متأسفانه، اين شركت ها عمدتا توسط اتباع 
خارجي ثبت شده اند كه پس از ثبت شركت، از كشور 
خارج شده اند اما ش��ركت ها و حساب هاي بانكي آنها 
فعال باقي مانده و بعضا در پرونده هاي پولشويي يا تأمين 
مالي تروريسم ظاهر مي ش��وند. هادي خاني - معاون 
وزير اقتصاد - اظهار كرد: براي مبارزه موثر با پولشويي، 
قاچاق ارز و ساير جرايم اقتصادي، اجراي كامل قانون 
مبارزه با پولشويي و قانون مبارزه با تأمين مالي تروريسم 
ضروري اس��ت و دستگاه هاي متولي بايد با جديت در 
اين زمينه اقدام كنند. اين مقام مسوول با اشاره به عدم 
اهتمام دستگاه هاي اجرايي در اجراي تكاليف قانوني طي 
سال هاي گذشته گفت: عدم توجه به حذف تعاملات 
كاري پرخطر و نظارت بر اشخاص پرريسك كه در تمام 
دنيا معمول است، باعث شده حاكميت به جاي تمركز 
بر اقدامات پيشگيرانه، به سمت تقويت دستگاه هاي 
نظارتي، امنيتي و قضايي با رويكرد پسيني حركت كند.

وي افزود: اين رويكرد منجر به افزايش حجم دستگاه هاي 
نظارتي و قضايي ش��ده و آنها را به ابزاري براي اصلاح 
خرابكاري هاي رخ داده در سرچشمه جرايم تبديل كرده 
است. در حالي كه اگر در مبدأ اين جرايم پيشگيري كنيم 
و قوانين موجود را به درستي اجرا كنيم، نيازي به صرف 
هزينه هاي سنگين براي رسيدگي به پرونده هاي قضايي 
و افزايش زندان ها و مشكلات اجتماعي نخواهيم داشت.

خاني در پاسخ به پرسشي درباره دستگاه هاي كم كار در 
اجراي قوانين مبارزه با پولشويي و تأمين مالي تروريسم، 
اظهار كرد: قانون مبارزه با پولشويي صراحتا تكليف كرده 
كه نظام پولي، مالي و اقتصادي كشور از نظر شناسايي 
فرآيندهاي مستعد فساد و پولشويي آسيب شناسي 
شود. اين اقدام با تأخيري پنج تا شش ساله انجام شده 
و برنامه اق��دام براي اصلاح فرآيندها و حذف تعاملات 
پرخطر به دستگاه ها ابلاغ شده است. وي با اشاره به اينكه 
مشخص است كه چه تعاملات كاري در سطح شركت ها 
باعث ايجاد شركت هاي صوري و هويت هاي اجاره اي 
شده است، گفت: وجود تعداد بالاي حساب هاي بانكي 
اجاره اي توس��ط اتباع يا افراد كم بضاعت نشان دهنده 
ضعف نظارت در نظام بانكي است، در حالي كه قوانين 
مبارزه با پولش��ويي تكاليف روش��ني براي اين موارد 
تعيين كرده اند. خاني با اش��اره به الزامات قانوني براي 
هويت سنجي در افتتاح حساب بانكي، ثبت شركت يا 
صدور مجوزهاي اقتصادي گفت: اگر اين ارزيابي ها خارج 
از چارچوب هاي قانوني باش��د، نبايد چنين تعاملاتي 
انجام شود. به عنوان مثال، اخيرا مشخص شد تعدادي 
از افراد تحت پوشش نهادهاي حمايتي به عنوان اعضاي 
هيات مديره شركت ها سازماندهي ش��ده اند. اين در 
حالي است كه با اعتبارسنجي و نظارت دقيق در ثبت 
شركت ها مي توان از اين تخلفات جلوگيري كرد. وي 
افزود: تاكنون ۵۶ شركت صوري كه اعضاي هيات مديره 
آنها را اتباع خارجي تشكيل مي دادند با گردش مالي 
بيش از ۴۳۳ هزار ميليارد تومان شناس��ايي شده اند و 
اين فرآيند همچنان ادامه دارد. متأسفانه، اين شركت ها 
عمدتا توسط اتباع خارجي ثبت شده اند كه پس از ثبت 
شركت از كشور خارج شده اند اما شركت ها و حساب هاي 
بانكي آنها فعال باقي مانده و بعضا در پرونده هاي پولشويي 
يا تأمين مالي تروريسم ظاهر مي شوند. خاني با تأكيد بر 
اينكه پيشگيري در سرچشمه جرايم موثرتر از رسيدگي 
پس از وقوع جرم است، گفت: ما در پايين دست مشغول 
شناسايي و اصلاح هستيم، در حالي كه سرچشمه اين 
مشكلات رها شده است. دستگاه هاي نظارتي و قضايي 
مجبورند جرايمي را كه مي شد از ابتدا پيشگيري كرد، 
پس از وقوع ساماندهي كنند. وي در پايان با هشدار 
درباره استفاده از حساب هاي بانكي اجاره اي اظهار 
كرد: طبق قانون مبارزه با پولش��ويي و قانون برنامه 
هفتم توسعه، وزارت كشور مكلف به ايجاد پايگاه داده 
ملي اتباع هستند اما در اين زمينه عقب ماندگي داريم. 
تكميل اين پايگاه براي شناسايي تعداد و نوع فعاليت 
اتباع در كشور ضروري است. هرچند اقداماتي آغاز 

شده، اما بايد با سرعت بيشتري پيش برويم.

اتحاديه اروپا آماده ضربه
 به امريكا شد

وزير امور خارجه ايتاليا اعلام كرد اتحاديه اروپا آماده است 
تا با فهرست تعرفه هاي ۲۱ ميليارد يورويي، به امريكا 
ضربه بزند. »آنتونيو تاجاني«، وزير امور خارجه ايتاليا، 
دوشنبه در مصاحبه اي با روزنامه »ايل مساجرو« گفت: 
اتحاديه اروپا در صورت عدم دستيابي به توافق تجاري با 
امريكا، فهرستي از تعرفه ها به ارزش ۲۴.۵۲ ميليارد دلار 
را بر كالاهاي امريكايي آماده كرده است. دونالد ترامپ، 
رييس جمهور امريكا، پس از هفته ها مذاكره با شركاي 
تجاري اصلي واشنگتن كه به توافق جامعي نرسيد، شنبه 
هفته جاري، تهديد كرد كه از اول اوت، تعرفه ۳۰ درصدي 
بر واردات كالا از مكزيك و اتحاديه اروپا، اعمال خواهد 
كرد. »آنتونيو تاجاني«، همچنين به اين روزنامه ايتاليايي، 
گفت: بانك مركزي اروپا بايد براي كمك به اقتصاد منطقه 
يورو، برنامه جديد خريد اوراق قرضه و كاهش بيشتر نرخ 
بهره را در نظر بگيرد. اتحاديه اروپا، يكشنبه، اعلام كرد كه 
تعليق اقدامات متقابلش عليه تعرفه هاي امريكا را تا اوايل 
ماه اوت، تمديد و همچنان براي دستيابي به يك توافق 
از طريق مذاكره، تلاش خواهد كرد. »آنتونيو تاجاني«، 
گفت: بسته تعرفه اي ۲۱ ميليارد يورويي كه اتحاديه 
اروپا از قبل آماده كرده است، در صورت عدم امكان 
توافق با امريكا، مي تواند با بسته بعدي، ارايه شود. با 
اين حال، او افزود كه اطمينان دارد كه مي توان در 
مذاكرات پيشرفتي حاصل كرد. تعرفه ها به همه از 
جمله امريكا، آسيب خواهد رس��اند. اگر بازارهاي 
سهام جهاني س��قوط كنند، حقوق بازنشستگي و 

پس انداز امريكايي ها به خطر خواهد افتاد.

هنوز زماني براي مذاكرات جديد نهايي نشده است

مسعود پزشكيان رييس جمهور: 

ايران، آماده براي ديپلماسي، استوار در برابر تهديدها

در برخي دانشگاه ها، اساتيد و نخبگان را تحت فشار قرار مي دهند
رييس جمهور با تاكيد بر لزوم پرهيز از برخي رفتارهاي 
سليقه اي در دانشگاه ها گفت: بايد نگاه هاي تنگ نظرانه 
را كنار گذاش��ت و حتي اگر نخبگان م��ا را قبول ندارند، 
از ظرفيت آنها استفاده كرد. اگر رفتار ما به گونه اي باشد 
كه نخبه را بپذيريم و به او احترام بگذاريم، كشور درست 
خواهد شد. مسعود پزش��كيان صبح روز - دوشنبه - در 
چهلمين اجلاس روساي دانشگاه هاي بزرگ كشور، كه 
به ميزباني دانشگاه تهران برگزار شد، بر ضرورت تحول در 
نقش دانشگاه ها تأكيد كرد و گفت: تغيير رويكرد دانشگاه 
به نهادي مساله محور و توانمند در حل مسائل كشور، از 
مهم ترين ماموريت هايي است كه امروز بر عهده روساي 
دانش��گاه ها قرار دارد. رييس جمهور با اش��اره به تجارب 
موفق دانشگاه هاي نسل چهارم و پنجم در جهان در اين 
زمينه افزود: تجربه نش��ان داده كه حل مسائل پيچيده 
و بين رشته اي، نيازمند نهادهايي اس��ت كه از دل خود 
جامع��ه و با تكيه بر نخبگان آن، به ارايه راهكارهاي قابل 
اجرا بپردازند. دانشگاه هاي دنيا امروز به صورت مستقيم در 
اداره امور كشورها مشاركت دارند و مسير توسعه را هموار 
مي كنند. پزشكيان با تاكيد بر درهم تنيدگي چالش هاي 
كشور تصريح كرد: مسائل و بحران هاي كشور تك بعدي 
نيس��تند؛ به همين دليل، براي حل آنها نيازمند اجماع 

نظر و هم انديشي ميان اساتيد و نخبگان از تمام رشته ها 
هستيم تا به راه حل هايي جامع، واقع گرا و قابل اجرا برسيم. 
رييس جمهور خاطرنش��ان كرد: از آنجا كه چالش هاي 
كشور بر يكديگر تأثيرگذارند، يك راه حل واحد نمي تواند 
پاسخگوي آنها باشد. اين مجموعه پاسخ ها و تحليل هاي 
نخبگان است كه مي تواند سياستمداران را نسبت به اقدام 
و اجراي صحيح مسائل توجيه كند. پزشكيان با اشاره به 
اهميت گزينش درست در نظام اداري كشور تصريح كرد: 
در انتخاب و گزينش ها بايد نهايت دقت را به كار بس��ت. 
نباي��د جاهل را بر عالم و ناتوان را بر توانمند حاكم كنيم. 
هر فرد بايد بر اس��اس شايستگي و توانمندي در جايگاه 
مناسب خود قرار گيرد. رييس جمهور در بخش ديگري 
از سخنان خود با اشاره به نقش راهبردي دانشگاه در حل 
مسائل كشور گفت: دولت براي عبور از مشكلات، نيازمند 
دانشگاه است. دانش��گاه ها بايد مسووليت پذير باشند و 
دانشجويان را با رويكرد حل مسائل واقعي جامعه آموزش 
دهند. اگر اس��اتيد از كلاس هاي درس خارج شده و وارد 
ميدان عمل شوند، دانشگاه مي تواند گره گشاي بسياري 
از چالش هاي كشور باشد. پزش��كيان اضافه كرد: وقتي 
علم و دانش پش��توانه توليد و صنعت كشور قرار گيرد، 
پيشرفت واقعي محقق خواهد شد. رييس جمهور با اشاره 

به برنامه هاي دولت براي تعامل با دانشگاه ها گفت: در نظر 
داريم تا در ساختار استانداري ها، از حضور نخبگان و اساتيد 
دانشگاه به عنوان مشاوران تخصصي بهره مند شويم و با 
هماهنگي با دانشگاه ها، حل مسائل هر شهر و بخش را به 
دانشگاه هاي همان منطقه واگذار كنيم. پزشكيان تاكيد 
كرد: هر يك از شما روساي دانشگاه ها و اساتيد و نخبگان 
كش��ور، ظرفيت آن را داريد كه در امور مديريتي كشور 
سهيم شده و نقش آفرين باش��يد. پزشكيان همچنين 
ب��ا تاكيد بر لزوم پرهي��ز از برخي رفتارهاي س��ليقه اي 
در دانش��گاه ها گفت: بايد نگاه ه��اي تنگ نظرانه را كنار 
گذاشت و حتي اگر نخبگان ما را قبول ندارند، از ظرفيت 
آنها اس��تفاده كرد. اگر رفتار ما به گونه اي باشد كه نخبه 
را بپذيريم و به او احترام بگذاريم، كش��ور درست خواهد 
شد. رييس جمهور خاطرنشان كرد: متأسفانه اطلاع دارم 
كه در برخي دانشگاه ها، اساتيد و نخبگان را به بهانه هاي 
مختلف تحت فشار قرار مي دهند؛ اين رويه بايد اصلاح 
شود. پزشكيان در ادامه، »بهره برداري از املاك و امكانات 
دانشگاه ها در راستاي پيوند ميان دانش و عمل و افزايش 
بهره وري«، »نقش آفريني در حل بحران ناترازي انرژي« 
و »تمركز بر توس��عه انرژي ه��اي تجديدپذير به منظور 
كاهش وابستگي به سوخت هاي فسيلي، كاهش هزينه ها، 

ارتقاي امنيت انرژي و توسعه اقتصادي كشور« را از جمله 
اولويت ها و ماموريت هاي كليدي دانشگاه ها برشمرد و 
همچنين از دانشگاه ها خواست در زمينه بودجه ريزي بر 
مبناي عملكرد، ب��ه ارايه الگو و راهكار به دولت بپردازند. 
رييس جمهور با تأكيد بر اهميت مديريت عملكرد نيروي 
انس��اني، به ويژه در نظام اداري كشور، اظهار داشت: اگر 
مديريت ما موجب ايجاد تغيير رفتار نيروي انساني نشود، 
آن سازمان، سازماني مرده خواهد بود و افراد را از انگيزه و 
خلاقيت خواهد انداخت، اين تحول بايد از درون دانشگاه ها 
آغاز شود. پزشكيان همچنين با اشاره به بحران جدي آب 
در كشور، تش��كيل كارگروه ويژه اي از نخبگان و اساتيد 
دانشگاهي براي يافتن راهكارهاي عملياتي در اين زمينه 
را ضروري دانس��ت.  رييس جمهور با اش��اره به توسعه 
غيرعلمي تهران و تمركز امكانات و جمعيت در پايتخت، 
اين روند را عامل ايجاد مشكلات متعدد براي شهروندان 
تهراني دانست و تأكيد كرد: ادامه اين مسير غيرممكن 
است.  دانش��گاه ها بايد در اين زمينه وارد عمل شده و 
راهكارهاي علمي و كاربردي ارايه دهند. در اين ديدار 
وزير علوم، تحقيقات و فناوري، روساي دانشگاه هاي 
تهران، علامه طباطبايي، شريف، خواجه نصير، تربيت 

مدرس و تبريز به ارايه ديدگاه هاي خود پرداختند.


